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The buildings in which we live, work, and play protect us from nature's ex-

tremes, yet they also affect our health and environment in countless ways. Con-
structing, operating, and maintaining buildings involve large amounts of energy. 
More than 90% of that energy is supplied by fossil fuels such as oil, coal and 
natural gas. Using the energy, mainly from burning fossil fuels leads to emission 
of carbon dioxide (CO2), the most widespread greenhouse gas. Extra green-
house gases we are putting into the atmosphere are causing global warming and 
climate change. 

Buildings account for:  
– 39 percent of total energy use;  
– 68 percent of total electricity consumption; 
– 38 percent of the carbon dioxide emissions. 
Apparently, reducing the energy use of buildings is fundamental to the ef-

fort to slow the pace of global climate change. 
The practice of using healthier and more energy-efficient models of design, 

construction and maintenance is called sustainable or "green" building. Sustain-
able buildings are designed to reduce the overall impact of the built environment 
by: 

– Efficient use of energy, water, and other resources; 
– Protecting occupant health and improving employee productivity; 
– Reducing waste, pollution and environmental degradation. 
The concept of sustainable building can be traced to the energy crisis in the 

US in 1970s. 1979 is identified as a year when yearly supplies of oil per head of 
global population reached its peak. As a result, renewable sources of energy re-
ceived serious attention. 

Special notice here is given to energy of the sun. The sun provides more 
energy in an hour than all the coal mines and oil wells do in a year. This energy 
is limitless and pollution free. Currently there are several methods of using solar 
energy in buildings. These methods are aimed at reducing the energy needs of 
buildings and increasing their ability to generate their own energy. 

The first method is using solar hot water systems. It is the most cost-
effective method of using solar energy. It can provide more than 50% of the 
energy need for hot water. The systems are simply composed of solar heat col-
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В настоящее время станки с ЧПУ заняли достаточно большую нишу 
среди станков различных типов. Так можно за один установ произвести 
полную обработку детали, причем поверхности обрабатываемой детали 
могут быть очень сложными. Написание управляющих программ для дета-
лей сложной формы затруднено, так как описание траектории инструмента 
весьма непростой процесс. Также необходимо произвести и проверку про-
граммы на наличие ошибок. Также еще и необходимо отметить, что суще-
ствует достаточно большое разнообразие систем ЧПУ, причем и среди сис-
тем одного производителя есть свои различия. Эти и ряд еще иных вопро-
сов привели к созданию такого рода систем, которые бы позволили в еди-
ном стиле подойти к разработке управляющей программы для любых сис-
тем ЧПУ (CAM–системы). На рынке достаточно много CAM-систем. Од-
ной из них является программа Mastercam – одна из самых простых в изу-
чении и работе CAD/CAM систем, при этом обладает широкими возмож-
ностями в моделировании и солидным набором стратегий обработки. По 
оценке независимой консалтинговой экспертной компания CIMdata–
Mastercam самая распространенная CAD/CAM система в мире.  

Причины успеха и особенности системы: легкость изучения и работы; 
широкие возможности по созданию геометрии; богатый набор различных 
стратегий обработки; надежность системы, высокая скорость расчетов; на-
глядная проверка созданных траекторий; полная ассоциативность геомет-
рии и траекторий; библиотека трансляторов из CAD систем; настраиваемая 
конфигурация "станок-СЧПУ"; качественная поддержка пользователей. 

Целью работы было создание управляющей программы для сателлита 
планетарной прецессионной передачи, включая и фрезерование простран-
ственно-модифицированных зубьев. Данный сателлит входит в состав пре-
цессионного мотор-редуктора, эксплуатируемого в составе бетонозаглажи-
вающей машины СО-170. На сегодняшний день в качестве метода получе-
ния зубьев применяется зубодолбление. Однако данные метод позволяет 
получить поверхность зуба лишь приблизительно, что в небольшой степе-
ни снижает технические показатели передачи. Поставленная задача была с 
успехом решена. Результатом работы явилось получение управляющей 
программы и анимации операций обработки. Управляющая программа со-
ставила более двух тысяч строк и была получена при помощи постпроцес-
сора для системы ЧПУ T700 CNC Siemens 802D. Полученная анимация в 
наглядной форме позволяет посмотреть весь процесс обработки. Прове-
денные исследования в значительной степени позволят повысить значи-
тельно качество получаемых зубьев сателлита и снизить время обработки.
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Регуляторы цикла контактной сварки предназначены для задания вре-

менных интервалов сварочного цикла, плавного регулирования величины 
сварочного тока, а также включения и выключения в заданные моменты 
времени пневматических клапанов сварочной машины. 

Отличительной особенностью РКС-801 является то, что в регулятор 
введены узлы внешнего дистанционного управления сварочным током и 
ограничения времени сварки, что позволяет использовать его в различных 
системах автоматического регулирования и управления процессом кон-
тактной сварки.  

Формирование управляющих сигналов для регулятора осуществляли в 
программной среде LabVIEW, с помощью разработанного виртуального 
прибора, позволяющего задавать позиции: «нагрев» (Iсв=0…9), «время 
сварки» (tсв=0…1 с) и осуществлять осциллографирование сварочного то-
ка, измерение его действующего значения. Связь ЭВМ с регулятором цикла 
сварки осуществляется с помощью системы сбора данных NI USB-6251, 
имеющего 2 канала аналоговых выводов и аналоговый вход для подключе-
ния датчика тока ДТПХ-32000, с максимальным напряжением ±10В и то-
ком нагрузки до 5мА. 

Уровень управляющего внешнего сигнала регулятора 0-10 В при токе 
потребления до 15 мА, что позволяет изменять сварочный ток от номи-
нального Iн до 0,5 Iн. Для согласования сигналов системы сбора данных и 
регулятора разработан усилитель. 

Отключение сварочного тока осуществляется управляющим внешним 
сигналом 5 В, при этом подача управляющих импульсов на силовые тири-
сторы прекращается по истечении периода сетевого напряжения, цикл 
сварки завершается. 

В результате проведённых экспериментальных исследований установ-
лена связь между управляющим напряжением и сварочным током на раз-
личных ступенях подключения трансформатора контактной машины. 

Разработанная система позволяет осуществлять автоматическое 
управление сварочным током по заданной оператором программе и прину-
дительно завершать цикл сварки при достижении регулируемым парамет-
ром установленных пределов.     
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lectors where a fluid is heated by the sun and pumped to a tank, where it heats 
water for hot water use. Solar heat collectors sit on the rooftops of buildings. 

The second method is converting energy of the sun into electricity. Solar 
electricity is produced with photovoltaic (PV) cells. PV panels installed on the 
roof during the day absorb sunlight and create solar energy. This is then con-
verted into standard household electricity. The cost of the cell is high though it is 
very effective in providing energy to small, remote villages. 

The third method is passive solar heating. It does not require electrical or 
mechanical equipment, and may rely on the design of the house. For instance, a 
building can be partly heated by the sun directly through the windows. This re-
quires that the building is oriented to face the equator and has larger windows on 
the southern side. Good insulation should be used as well to reduce heat loss.  

The fourth method is called "daylighting". Daylighting is the practice of us-
ing windows, light tubes, and other means to bring daylight into a building inte-
rior. A tube lined with highly reflective material leads the light rays through a 
building, starting from an entrance-point located on its roof or one of its outer 
walls. The entrance point has the function of collecting and reflecting as much 
sunlight as possible into the tube.  

There are examples of sustainable building all over the world. The plus 
energy “Sun Ship” in Freiburg, utilizes the most up-to-date building technology. 
Some aspects that make this building particularly unique are its vacuum insu-
lated walls, photovoltaic panels on the roof, office spaces entirely flanked with 
windows. It’s minimized energy use and maximized energy generation makes 
possible that the building produces more energy than uses and therefore brings 
actual profit. The Co-operative Insurance Tower is the second-tallest building in 
Manchester, England. The tower has three of its four sides completely clad in 
photovoltaic cells. But since the building is huge it only provides 10% of re-
quired energy. The first house partially powered by solar energy in Belarus is si-
tuated in Minsk. The building has solar panels installed on its roof.  The panels 
are under hardened glass; neither rains nor hailstorms nor winds can affect them. 
The system costs approximately 28 million rubles ($9,300). It is cost-effective 
with payback period about five years. The solar panels have a minimum ex-
pected life of 20 years, with the capacity guaranteed to lose 10 or 15 percent in 
15 years. 

Solar energy is the ultimate power source, since everything on the earth 
owes its existence to the sun. As we reach the end of oil reserves, deal with the 
problematic concerns of global warming and pollution, solar energy gains prom-
inence. The described above methods provide solar technologies that can be in-
tegrated in building design. If each of these is employed in a regular home the 
cost savings in the long term will be huge, as will the reduction of environmen-
tal impact through lower electricity usage.  


